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MØTEPROTOKOLL 
 
Utvalg: Landsstyret 
Møtested: Landsstyresalen, Keysers gate 15, Oslo 
Møtedato 06.-07.12.23 

 
Tid: Kl. 12:00 - 14:43 

 
 
Til stede:  
Mette Nord   
Odd Haldgeir Larsen   
Helene Harsvik Skeibrok   
Svend Morten Voldsrud   
Gerd Øiahals   
Iren Mari Luther   
Ingunn Reistad Jacobsen   
Trond Finstad   
Trond Helland   
Hilde Kristin Bernhardsen  
Tore Andre Jakobsen  
Kristine Bjella Stavn  
Tarjei Leistad  
Marianne Skjønstad  
Venke Anny Nes  
Geir Ole Kanestrøm  
Per Egil Johansen  
Cathrine Sæther Ertsås  
Gerd Eva Volden  
Jeanette Lea Romslo  
Alexander Liane  
Roy Bjarne Gyberg  
Grete Skovli  
Ingunn Kile  
Jorunn Helene Mikkelsen  
Chris Marius Thorsen  
Odd Jørgen Tjønnbekk  
Karianne Sten Solheim  
Kee Chiz Kok   
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Arnt Jostein Silseth   
Skafti Helgason   
Line Beate Tollefsen   
Sissel-Anne Clausen   
Joachim Andreas Bjørndal   
Vidar Evje   
Trine Posaas Nilsen   
Marit Brekke Lodden   
Hilde Therese Bjerke Wikeland   
Espen Sørensen   
Brynhild Svendsen   
Janne Kristin Bjørnerås  
Ole Roger Berg  
Hege Anette Rovik  
Charlotte Jonskås   
Ørjan Myrmel   
Ivar Romundstad   
Anne Otterbekk   
Jan Denné   
Tom Sverre Sørensen   
Helge Arild Sporsheim   
Lloyd Gunnar Forbes   
Christin Haslestad   
Bjørn Roger Steen   
Lise Larsen   
Grete Mosand   
Morten Lindhard   
Knut Remi Heimvik   
Marianne Bratsveen   
Lars Frederik Gregerslund   
Ove Andreas Solberg   
Ann Elisabet Warhuus Sandvold   
Anders Kollmar-Dæhlin   
Julie Innstrand   
Jon Espen Syversen   
Stig Edvardsen   
Mette Johanne Asmyhr   
Lensley Baya   
Guro Myklebust   
Carol Nyland Rasmussen   
Magne Hestad   
Kjell Engebretsen   

 
Forfall: Varamedlem: 
Anne Green Nilsen   
May-Britt Sundal   
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Roger Dehlin Line Tollefsen 
 Monika Nilsen Kiltorp 
Jon Inge Hagebakken Else Karin Jakobsen 
Lene Kathrin Nørbech Bente Elisabeth Sundalsfoll 
Anna Elisabeth Uran Lasse Kristiansen 
Monika Schrøder Anette Eike 
Marianne Hirzel Glenn Vidar Øines 
John-Ole Engnes Sissel Stigen 
Kenneth Solheim Aage Salomon Bekken 
Rita Jordal Thormod Bendiksen 
Katrine Froestad   
Sigrun Bøe Perez Nina Helene Simonsen 
Randi Færevik   
Frode Lagset   

 
Dessuten møtte: 
Linn Schive   
Ambjørn Ivan Bjørnson   
Rune Mathiassen   
Liv Else Kallhovd   
Bernth-Harry Eliassen   
Elsa Benjaminsen   
Hanne Nordby   
Elin Veimo   
Reidun Karin Viland   
Vidar Stang   
Sissel M. Skoghaug   
Kristin Sæther   
Ketil Sivertsen 
Lindis Danielsen 
Sigmund Valberg 

  

Lars Erik Flatø   
Thrine Skaga   
Kjell-Erik N.  Kallset   
Pål Skarsbak   
Trond Jensrud   
Karin Bøyum   
Tommy Due-Løvaas   
Fredrik Hellstrøm   
Ingar Pettersen   
Thor Ivar Kristiansen   
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Møtenotater: 
Ørjan Myrmel deltok fra dag 1 kl. 12:07. 
Thormod Bendiksen deltok fra dag 1 kl. 12:07. 
Knut Remi Heimvik deltok fra dag 1 kl. 13:10. 
Line Beate Tollefsen deltok fra dag 1 kl. 14:10. 
Guro Myklebust deltok fra dag 1 kl. 14:10. 
  
Følgende permisjoner ble innvilget: 
Lise Larsen, dag 2 fra kl. 12:00 
Anne Otterbekk dag 2 – vara Erik Næss møtte. 
Cathrine Ertsås dag to fra kl. 11:30. 
Helge Sporsheim dag 2 kl. 11:00-12:00. 
Iren Mari Luther dag 2 kl. 11:00-12:00. 
Mette Nord dag 2 fra kl. 09:40 til kl. 14:05 og fra kl. 14:40. 
Stig Edvardsen dag 2 fra kl. 13:00. 
Tore Andre Jakobsen dag 2 fra kl. 13:00. 
Vidar Evje dag 2 fra kl. 13:45. 
Tarjei Leistad dag 2 fra kl. 13:45. 
Liv Else Kallhovd dag 2 fra kl. 14:00. 
Per Egil Johansen dag 2 fra kl. 14:00. 
Odd Haldgeir Larsen dag 2 fra kl. 14:00. 
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SAKLISTE 

 
Saksnr. Arkivsaksnr. Tittel  
35/23 23/9152 Landsstyrets møte 6.-7. desember 

2023 - Åpning 
 

36/23 23/7960 Forretningsorden Landsstyret  
37/23 23/9093 Suppleringsvalg i landsmøteprioden jf 

vedtektenes § 17.2 - Ledere på 
kompetansesenteret i Rogaland 

 

38/23 23/8997 Suppleringsvalg LOs 
representantskap 

 

39/23 23/8996 Suppleringsvalg til forbundsstyret, 
landsstyret og LOs representantskap 

 

40/23 23/8380 Suppleringsvalg til landsstyret - 
Fagforbundet Finnmark 

 

41/23 23/6373 Fagforbundets budsjett 2024  
42/23 23/9262 Fagforbundets medlemsutvikling  
43/23 23/9155 Den politiske situasjonen  
44/23 23/9055 Langvakter  
45/23 23/9263 Yrkesfaglig sak - Fagforbundets 

kulturstrategi 
 

46/23 23/9264 Gjennomgang LOs sommerpatrulje og 
LOs lærlingpatrulje 

 

47/23 23/9051 Tariffoppgjøret 2024- Overordnede 
krav og krav til KS Hovedtariffavtale 

 

48/23 23/8901 Arbeidsgruppa sitt forslag til ny 
organisering av medlemmer i Stendi 
AS og Stendi Heimta AS 

 

49/23 23/9265 Digitaliseringsarbeidet i Fagforbundet  
50/23 23/9153 Eventuelt - landsstyrets møte 6. og 7. 

desember 2023 
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35/23 Landsstyrets møte 6.-7. desember 2023 - Åpning 
 
Sammendrag: 
Landsstyret er innkalt til møte 6. og 7. desember 2023 i brev av 27. oktober 2023 med 
følgende sakliste: 
  

1. Åpning 
2. Suppleringsvalg i landsmøteperioden - Leder kompetansesenteret i Rogaland 
3. Den politiske situasjonen 
4. Fagforbundets budsjett 2024 
5. Fagforbundets medlemsutvikling 
6. Tariff – hovedprioriteringer hovedoppgjør 
7. Gjennomgang LOs sommerpatrulje og LOs lærlingpatrulje 
8. Yrkesfaglig sak - Fagforbundets kulturstrategi 
9. Heltid og langvakter 
10. Organisasjonsutvikling – klubb Stendi 
11. Digitaliseringsarbeidet i Fagforbundet 
12. Eventuelt 

  
I tillegg kommer saker om suppleringsvalg og forretningsorden for landsstyret. 
  

****** 
  
Godkjenning av innkalling og dagsorden 
  
Navneopprop 
  
Mette Nord åpner landsstyrets møte med en innledning. 
  
  
 
Forslag til vedtak: 
 
 
06.12.2023 Landsstyret 
 
Behandling 
Mette Nord ønsket velkommen til landsstyremøtet og tok opp innkalling og sakliste til 
godkjenning med tilleggssaker om suppleringsvalg. 
  
Landsstyret sang «Din tanke er fri». 
  
Thor Ivar Kristiansen gjennomførte navneopprop. 
  
Det ble vist filmsnutt om innsamling til Norsk Folkehjelps arbeid i Gaza. 
  
Følgende hadde ordet: 
Mette Nord og Thor Ivar Kristiansen 
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Mette Nord åpnet landsstyremøtet med en innledning. 
  
Følgende hadde ordet: 
Mette Nord, Roy Gyberg, Tore Andre Jakobsen, Ole Roger Berg, Carol Nyland Rasmussen, 
Ingunn Reistad Jacobsen, Gerd Eva Volden, Marianne Skjønstad, Venke Anny Nes, Tarjei 
Leistad, Ørjan Myrmel, Llloyd Gunnar Forbes og Vidar Evje. 
  
Ole Roger Berg foreslo følgende uttalelse: 
  
Stopp folkemordet i Gaza  
Hamas sitt angrep på Israel med drap og bortføring av sivile er et klart brudd på folkeretten 
og må defineres som en terrorhandling.  På den andre siden har Israel drevet 
terrorhandlinger mot palestinere siden 1948.  
Det pågående folkemordet har drept ca 15000 mennesker, av disse halvparten barn. Det er 
enormt mange skadde og over 1 1/2 million mennesker er jaget bort fra deres hjem. Dette 
må stoppes.   Gazas befolkning har vært utsatt for israelsk terror i mange år, både gjennom 
blokaden og flere direkte kriger.  
På vestbredden er flere hundrede palestinere drept i år, og hundrevis av barn er fengslet 
uten lov og dom. De vestlige lederne, til og med våre egne, er raske med å betegne 
palestinske angrep som terror. Men ingen av dem betegner de pågående israelske 
handlingene som terror mot palestinerne.  
Den ulovlige blokaden av Gaza må heves og okkupasjonen av vestbredden og Jerusalem 
opphøres, slik at det blir mulig å finne politiske løsninger alle kan leve med.  
Fagforbundet krever en umiddelbar varig våpenhvile, sikre humanitære korridorer, åpning 
for nødhjelp og tilgang på mat, vann og medisiner til Gazas befolkning. 
  
Mette Nord oppsummerte debatten. 
Forslaget til uttalelse ble behandlet sammen med øvrige uttalelser protokollert under 
eventuelt. 
  

********** 
  
Mette Nord åpnet landsstyremøtets andre dag med å lese minneord om Anne Kaurin Hall, 
tidligere leder av Fagforbundets kompetansesenter i Tromsø, som gikk bort 30. november 
2023. Landsstyret mintes henne med ett minutts stillhet. 
  

********** 
  
Landsstyret gratulerte jubilanter med runde år siden forrige landsstyremøte: 

 Monika Nilsen Kiltorp 50 år – 06.09.1973 
 Guro Myklebust 40 år - 11.10.1983 
 Joachim Andreas Bjørndal 50 år – 17.10.1973 
 John-Ole Engnes 60 år – 04.11.1963 
 Lise Larsen 50 år – 07.11.1973 

  
Landsstyret sang «hurra for deg». 
  

********** 
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Landsstyret sang «I natt jeg drømte» mens Bernth-Harry Eliassen spilte gitar og var 
forsanger. 
  
********** 
  
Fagforbundets seire ble markert med en gruppe frisører som har fått en betydelig 
etterbetaling etter at Frisørenes fagforening tok saken. Fagforeningsleder Vivian Jacobsen 
hadde samtale med nestleder Helene Harsvik Skeibrok. 
  
Følgende hadde ordet: 
Helene Harsvik Skeibrok og Vivian Jacobsen. 
 
Landsstyret - 35/23 Vedtak: 
Innkalling og sakliste for landsstyrets møte 6.-7. desember 2023 godkjennes. 
  
Innledning og debatt tatt til orientering. 
 
 
36/23 Forretningsorden Landsstyret 
 
Sammendrag: 
For å sikre en god gjennomføring av landsstyremøtene, og at landsstyrets medlemmer gis 
forutsigbarhet i møtet, er det utarbeidet en forretningsorden for møtet. Målet er blant 
annet å få en strukturert debatt med en på forhånd kjent taletid for det enkelte medlem i 
landsstyret. 
 
Forslag til vedtak: 
  
Forretningsorden Landsstyret 
1.    Møtets forhandlinger er åpne i den utstrekning landsstyret ikke vedtar noe annet 
  
2.    Ingen har rett til å få ordet mer enn to ganger i samme sak. Med unntak av 
innledningsforedrag, er taletiden 5 minutter første gang og 3 minutter annen gang. 
Ordstyreren har, når det er nødvendig, rett til å stille forslag om ytterligere tidsbegrensning 
og strek med de inntegnede talere. Til forretningsorden gis ingen ordet mer enn en gang og 
høyst ett minutt til hver sak 
  
3.    Forslag må leveres elektronisk. Innsendte forslag anses som opptatt. Etter at det er satt 
strek med de inntegnede talere, kan ikke nye forslag tas opp. Forslag som ikke har noen 
forbindelse med de sakene som er ført opp på dagsorden, kan ikke behandles.   
  
4.    Alle saker avgjøres med alminnelig flertall 
  
5.    I protokollen innføres hvem som har ordet, forslag, avstemminger og vedtak 
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Vedtak som innstilling fra Forbundsstyret - 28.11.2023 - 137/23 
Forbundsstyrets innstilling: 
1.    Møtets forhandlinger er åpne i den utstrekning landsstyret ikke vedtar noe annet 
  
2.    Ingen har rett til å få ordet mer enn to ganger i samme sak. Med unntak av 
innledningsforedrag, er taletiden 5 minutter første gang og 3 minutter annen gang. 
Ordstyreren har, når det er nødvendig, rett til å stille forslag om ytterligere tidsbegrensning 
og strek med de inntegnede talere. Til forretningsorden gis ingen ordet mer enn en gang og 
høyst ett minutt til hver sak 
  
3.    Forslag må leveres elektronisk. Innsendte forslag anses som opptatt. Etter at det er satt 
strek med de inntegnede talere, kan ikke nye forslag tas opp. Forslag som ikke har noen 
forbindelse med de sakene som er ført opp på dagsorden, kan ikke behandles.   
  
4.    Alle saker avgjøres med alminnelig flertall 
  
5.    I protokollen innføres hvem som har ordet, forslag, avstemminger og vedtak 
Forelegges landsstyret. 
 
06.12.2023 Landsstyret 
 
Behandling 
 
Følgende hadde ordet: 
Mette Nord 
 
Landsstyret - 36/23 Vedtak: 
1.    Møtets forhandlinger er åpne i den utstrekning landsstyret ikke vedtar noe annet. 
  
2.    Ingen har rett til å få ordet mer enn to ganger i samme sak. Med unntak av 
innledningsforedrag, er taletiden 5 minutter første gang og 3 minutter annen gang. 
Ordstyreren har, når det er nødvendig, rett til å stille forslag om ytterligere tidsbegrensning 
og strek med de inntegnede talere. Til forretningsorden gis ingen ordet mer enn en gang og 
høyst ett minutt til hver sak. 
  
3.    Forslag må leveres elektronisk. Innsendte forslag anses som opptatt. Etter at det er satt 
strek med de inntegnede talere, kan ikke nye forslag tas opp. Forslag som ikke har noen 
forbindelse med de sakene som er ført opp på dagsorden, kan ikke behandles.   
  
4.    Alle saker avgjøres med alminnelig flertall. 
  
5.    I protokollen innføres hvem som har ordet, forslag, avstemminger og vedtak. 
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37/23 Suppleringsvalg i landsmøteprioden jf vedtektenes § 17.2 - Ledere på 
kompetansesenteret i Rogaland 
 
Sammendrag: 
Leder av kompetansesenteret i Rogaland har varslet at han vil gå av med pensjon fra 1.1.24. 
Som følge av dette må landsstyret jf. vedtektenes § 17.2 foreta suppleringsvalg på ledere for 
kompetansesenteret i Rogaland for den gjenværende landsmøteperioden.  
  
Forbundsstyret vedtok i sitt møte 24. oktober å nedsette en komité som følge av at det ikke 
er en valgkomite som fungerer mellom landsmøtene. Innstillingen fra komitéen skal legges 
frem for landsstyret til behandling 6.-7. desember 23.   
  
Komitéen har vært sammensatt med følgende representanter:  
Anne Green Nilsen – AU og leder av komitéen  
Forbundsstyremedlem Tore Andre Jakobsen 
Leder av kompetansesenteret i Agder Liv Else Kallhovd 
  
Komitéen har utført sitt arbeid i nær dialog med leder av Fagforbundet Rogaland, Glenn 
Vidar Øines, og leder av kompetansesentret i Rogaland, Bernt Harry Eliassen 
underveis i prosessen. Fylkesstyret i Rogaland har behandlet sitt forslag på kandidat til 
ledervervet i sitt møte 21.11.23.  
  
  
 
Forslag til vedtak: 
Som leder av kompetansesenteret i Rogaland velges Kim Eide. 
  
 
Vedtak som innstilling fra Forbundsstyret - 28.11.2023 - 148/23 
Forbundsstyrets innstilling: 
Som leder av kompetansesenteret i Rogaland velges Kim Eide.  
Forelegges landsstyret. 
 
06.12.2023 Landsstyret 
 
Behandling 
 
Følgende hadde ordet: 
Mette Nord 
 
Landsstyret - 37/23 Vedtak: 
Som leder av kompetansesenteret i Rogaland velges Kim Eide.  
 
 
38/23 Suppleringsvalg LOs representantskap 
 
Sammendrag: 
Leder av kompetansesenteret i Rogaland har varslet at han vil gå av med pensjon fra 1. 
januar 2024, og søker med det fritak fra sitt verv.  
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Det er derfor behov for suppleringsvalg til LOs representantskap.  
 
Forslag til vedtak: 
Som nytt medlem av LOs representantskap velges ______________________. 
 
Vedtak som innstilling fra Forbundsstyret - 28.11.2023 - 149/23 
Forbundsstyrets innstilling: 
Som nytt medlem av LOs representantskap velges Elsa Benjaminsen.   
Som ny siste vara velges Kim Eide  
Forelegges landsstyret. 
 
06.12.2023 Landsstyret 
 
Behandling 
 
Følgende hadde ordet: 
Mette Nord 
 
Landsstyret - 38/23 Vedtak: 
Som nytt medlem av LOs representantskap velges Elsa Benjaminsen.   
Som ny siste vara velges Kim Eide  
 
 
39/23 Suppleringsvalg til forbundsstyret, landsstyret og LOs representantskap 
 
Sammendrag: 
Forbundsstyremedlem Kristine Bjella Stavn søker fritak fra sine verv i forbundsstyret, 
landsstyret og LOs representantskap fra 1. januar 2024. 
Det er derfor behov for suppleringsvalg. 
 
Forslag til vedtak: 
Kristine Bjella Stavn fritas fra sine verv i forbundsstyret, landsstyret og LOs representantskap. 
Som nytt forbundsstyremedlem velges ______________. 
Som nytt medlem av LOs representantskap velges _________________. 
  
 
Vedtak som innstilling fra Forbundsstyret - 28.11.2023 - 150/23 
Forbundsstyrets innstilling: 
Kristine Bjella Stavn fritas fra sine verv i forbundsstyret, landsstyret og LOs 
representantskap.  
Som nytt forbundsstyremedlem velges Marianne Hirzel  
Som nytt varamedlem for Marianne Hirzel velges Marie Brattgjerd.  
Som nytt medlem av LOs representantskap velges Liv Else Kallhovd og Marie Brattgjerd som 
ny siste vara.  
Forelegges landsstyret. 
 
06.12.2023 Landsstyret 
 
Behandling 
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Følgende hadde ordet: 
Mette Nord, Lloyd Gunnar Forbes og Mette Asmyhr. 
 
Landsstyret - 39/23 Vedtak: 
Kristine Bjella Stavn fritas fra sine verv i forbundsstyret, landsstyret og LOs 
representantskap.  
Som nytt forbundsstyremedlem velges Marianne Hirzel  
Som nytt varamedlem for Marianne Hirzel velges Marie Brattgjerd.  
Som nytt medlem av LOs representantskap velges Liv Else Kallhovd og Marie Brattgjerd som 
ny siste vara.  
 
 
40/23 Suppleringsvalg til landsstyret - Fagforbundet Finnmark 
 
Sammendrag: 
Fra Fagforbundet Finnmark har 1. varamedlem til landsstyret Elin Synøve Severinsen søkt 
fritak fra vervet.  
Det er derfor behov for suppleringsvalg. 
 
Forslag til vedtak: 
1. Elin Synøve Severinsen fritas fra vervet som 1. varamedlem til landsstyret for 
Fagforbundet Finnmark. 
2. Roy Johannessen rykker opp fra 2. varamedlem til 1. varamedlem til landsstyret. 
3. Isak Eira Thomassen rykker opp fra 3. varamedlem til 2. varamedlem til landsstyret. 
4. Som nytt 3. varamedlem til landsstyret velges Sølvi Gullhav. 
 
Vedtak som innstilling fra Forbundsstyret - 28.11.2023 - 134/23 
Forbundsstyrets innstilling: 
1. Elin Synøve Severinsen fritas fra vervet som 1. varamedlem til landsstyret for 
Fagforbundet Finnmark. 
2. Roy Johannessen rykker opp fra 2. varamedlem til 1. varamedlem til landsstyret. 
3. Isak Eira Thomassen rykker opp fra 3. varamedlem til 2. varamedlem til landsstyret. 
4. Som nytt 3. varamedlem til landsstyret velges Sølvi Gullhav. 
Forelegges landsstyret. 
 
06.12.2023 Landsstyret 
 
Behandling 
 
Følgende hadde ordet: 
Mette Nord 
  
Mette Nord foreslo at som ny 6. vara til styret i yrkesseksjon kontor og administrasjon velges 
Vegard Austmo. 
Forslaget ble vedtatt. 
 
Landsstyret - 40/23 Vedtak: 
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1. Elin Synøve Severinsen fritas fra vervet som 1. varamedlem til landsstyret for 
Fagforbundet Finnmark. 
2. Roy Johannessen rykker opp fra 2. varamedlem til 1. varamedlem til landsstyret. 
3. Isak Eira Thomassen rykker opp fra 3. varamedlem til 2. varamedlem til landsstyret. 
4. Som nytt 3. varamedlem til landsstyret velges Sølvi Gullhav. 
5. Som ny 6. vara til styret i yrkesseksjon kontor og administrasjon velges Vegard Austmo. 
 
 
41/23 Fagforbundets budsjett 2024 
 
Sammendrag: 
Det foreligger forslag til Fagforbundets budsjett for 2024 som vedlegges. I vedlagte 
tekstbudsjett gis det innledningsvis et sammendrag av innretningen for budsjettet.   
 
Forslag til vedtak: 

1. Fagforbundets budsjett for 2024 godkjennes med en inntektsramme på 1 718,6 
mill.kr og en kostnadsramme på 1 818,6 mill.kr., dvs med et budsjettert underskudd 
på100 mill.kr.  

2. Beregningsgrunnlaget for maksimumskontingenten justeres i tråd med lønnsveksten 
på 5,2%. Det vil si at maksimumskontingenten blir på 681 kroner per måned.  

3. Kontingent for pensjonist- og uføremedlemmer økes med kr 150 til kr 1 500 for 2024. 
Innbetalingen skjer i to deler. 

4. Premissene i budsjettet framgår for øvrig av budsjettdokumentet. Innenfor disse 
premissene kan budsjettet disponeres i henhold til budsjettfullmaktene og 
økonomireglementet. 

 
Vedtak som innstilling fra Forbundsstyret - 28.11.2023 - 135/23 
Forbundsstyrets innstilling: 

1. Fagforbundets budsjett for 2024 godkjennes med en inntektsramme på 1 718,6 
mill.kr og en kostnadsramme på 1 818,6 mill.kr., dvs med et budsjettert underskudd 
på100 mill.kr. 

2. Beregningsgrunnlaget for maksimumskontingenten justeres i tråd med lønnsveksten 
på 5,2%. Det vil si at maksimumskontingenten blir på 681 kroner per måned.  

3. Kontingent for pensjonist- og uføremedlemmer økes med kr 150 til kr 1 500 for 2024. 
Innbetalingen skjer i to deler. 

4. Premissene i budsjettet framgår for øvrig av budsjettdokumentet. Innenfor disse 
premissene kan budsjettet disponeres i henhold til budsjettfullmaktene og 
økonomireglementet. 

Forelegges landsstyret 
 
06.12.2023 Landsstyret 
 
Behandling 
 
Følgende hadde ordet: 
Odd Haldgeir Larsen, Ole Roger Berg, Morten Lindhard, Aage S. Bekken, Gerd Eva Volden og 
Trond Helland. 
  
Ole Roger Berg foreslo : 
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Landsstyret avholder tre fysiske møter i 2024. 
Forslaget falt mot tre stemmer. 
  
Morten Lindhard foreslo  
Partiststøtten og likelydende støtter reduseres for å brukes på medlemsaktiviteter ellers. 
Forslaget falt mot 14 stemmer. 
  
Budsjettet ble enstemmig vedtatt. 
 
Landsstyret - 41/23 Vedtak: 

1. Fagforbundets budsjett for 2024 godkjennes med en inntektsramme på 1 718,6 
mill.kr og en kostnadsramme på 1 818,6 mill.kr., dvs med et budsjettert underskudd 
på100 mill.kr. 

2. Beregningsgrunnlaget for maksimumskontingenten justeres i tråd med lønnsveksten 
på 5,2%. Det vil si at maksimumskontingenten blir på 681 kroner per måned.  

3. Kontingent for pensjonist- og uføremedlemmer økes med kr 150 til kr 1 500 for 2024. 
Innbetalingen skjer i to deler. 

4. Premissene i budsjettet framgår for øvrig av budsjettdokumentet. Innenfor disse 
premissene kan budsjettet disponeres i henhold til budsjettfullmaktene og 
økonomireglementet. 

 
 
42/23 Fagforbundets medlemsutvikling 
 
Sammendrag: 
Iren Mari Luther innleder om Fagforbundets medlemsutvikling. 
 
Forslag til vedtak: 
 
 
06.12.2023 Landsstyret 
 
Behandling 
Følgende hadde ordet: 
Iren Mari Luther, Marianne Skjønstad, Venke Anny Nes, Vidar Evje, Line Beate Tollefsen, 
Alexander Liane, Lloyd Gunnar Forbes, Kristine Bjella Stavn, Chris Marius Thorsen, Mette 
Asmyhr, Ole Roger Berg, Gerd Eva Volden, Morten Lindhard og Roy Gyberg. 
 
Landsstyret - 42/23 Vedtak: 
Innledning og debatt om Fagforbundets medlemsutvikling tas til orientering. 
 
 
43/23 Den politiske situasjonen 
 
Sammendrag: 
Kunnskapsminister Kari Nessa Nordtun (Ap) hilser landsstyret. 
  
Etter hilsenen tar landsstyret en runde med innspill til regjeringens utdanningspolitikk som 
forbundsleder tar med seg til et avtalt møte med kunnskapsministeren. 
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********** 

  
Kommunal- og distriktsminister Erling Sande (Sp) innleder om den politiske situasjonen. 
 
Forslag til vedtak: 
 
06.12.2023 Landsstyret 
 
Behandling 
Følgende hadde ordet: 
Kari Nessa Nordtun og Mette Nord 
  
Mette Nord takket Kari Nessa Nordtun med et solidaritetsbevis til Fagforbundets SOS-
barneby i Angola. 
  

********* 
  
Landsstyret ga innspill til regjeringens utdanningspolitikk. 
  
Følgende hadde ordet: 
Mette Nord, Jorunn Helene Mikkelsen, Morten Lindhard, Lars Fredrik Gregerslund, Iren Mari 
Luther, Elsa Benjaminsen og Jeanette Lea Romslo. 
  

********* 
  
Kommunal- og distriktsminister Erling Sande innledet. 
  
Følgende hadde ordet: 
Erling Sande, Mette Nord, Gerd Eva Volden, Iren Mari Luther, Chris Marius Thorsen, Skafti 
Helgason, Helene Harsvik Skeibrok, Else Karin Jacobsen, Lloyd Gunnar Forbes og Trond 
Finstad. 
  
Erling Sande oppsummerte debatten. 
 
Landsstyret - 43/23 Vedtak: 
Tatt til orientering. 
 
 
44/23 Langvakter 
 
Sammendrag: 
Det orienteres om heltid og langvakter. 
 
Forslag til vedtak: 
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06.12.2023 Landsstyret 
 
Behandling 
 
Følgende hadde ordet: 
Mette Nord, Pål Skarsbak, Christin Haslestad, Roy Gyberg, Rune Mathiassen, Hanne Nordby, 
Sissel-Anne Clausen, Joachim Andreas Bjørndal, Else Karin Jacobsen, Iren Mari Luther, Jorunn 
Helene Mikkelsen, Liv Else Kallhovd, Bernth-Harry Eliassen, Ove Andreas Solberg og Ingunn 
Reistad Jacobsen. 
 
Landsstyret - 44/23 Vedtak: 
Tatt til orientering. 
 
 
45/23 Yrkesfaglig sak - Fagforbundets kulturstrategi 
 
Sammendrag: 
May-Britt Sundal innleder om Fagforbundets kulturstrategi. 
 
Forslag til vedtak: 
 
 
06.12.2023 Landsstyret 
 
Landsstyret - 45/23 Vedtak: 
Utsatt 
 
 
46/23 Gjennomgang LOs sommerpatrulje og LOs lærlingpatrulje 
 
Sammendrag: 
Leder av Fagforbundets ungdomsutvalg, Jeanette Lea Romslo innleder om LOs 
sommerpatrulje og LOs lærlingpatrulje. 
 
Forslag til vedtak: 
  
 
06.12.2023 Landsstyret 
 
Behandling 
Følgende hadde ordet: 
Jeanette Lea Romslo, Tarjei Leistad, Line Beate Tollefsen, Ørjan Myrmel, Ingunn Reistad 
Jacobsen, Alexander Liane, Svend Morten Voldsrud og Hilde Kristine Bernhardsen. 
 
Landsstyret - 46/23 Vedtak: 
Tatt til orientering. 
 
 
 



 

Side 17 av 29 
 

47/23 Tariffoppgjøret 2024- Overordnede krav og krav til KS Hovedtariffavtale 
 
Sammendrag: 
For hovedtariffoppgjøret 2024 er det utarbeidet forslag til prioriterte overordnede krav og 
prioriterte krav til KS Hovedtariffavtale. Kravene følger av tariffprosessene i fylkene og den 
nasjonale tariffkonferansen 16. november.  
 
Forslag til vedtak: 
Arbeidsutvalget vedtar prioriterte tariffkrav for hovedtariffoppgjøret 2024 som lagt fram i 
saken.  
 
Vedtak som innstilling fra Forbundsstyret - 28.11.2023 - 151/23 
Forbundsstyrets innstilling: 
  
Prioriterte tariffkrav for hovedtariffoppgjøret 2024 vedtas.  
  
Forelegges landsstyret. 
 
06.12.2023 Landsstyret 
 
Behandling 
Følgende hadde ordet: 
Odd Haldgeir Larsen, Vidar Evje, Roy Gyberg, Aage S. Bekken, Liv Else Kallhovd og Line Beate 
Tollefsen. 
  
Vidar Evje foreslo 
Flytte kulepunkt fra KS-krav til hovedkrav 
Det siste kulepunktet under KS om livsfasepolitikk er sentralt i alle tariffområder. Det 
foreslås derfor flyttet opp som hovedkrav, ved enten å stryke "kommunal sektor" eller bytte 
til "alle sektorer". 
Forslaget ble vedtatt. 
  
Vidar Evje foreslo: 
Nytt hovedkrav 
Forslag 6 fra tariffrepskapet i Oslo tas inn som nytt kulepunkt under hovedkrav: 
I tariffområder hvor det gis lavlønnstillegg skal dette tildeles utfra den ansattes grunnlønn. 
Lavlønnstillegg skal ikke kunne spises opp i senere oppgjør. 
Begrunnelse: 
Lavlønnstillegg i NHO-området gis til overenskomster, ikke kun til lavlønte ansatte. Særlig 
uheldig for Fagforbundets lavlønte i overenskomster som ikke får lavlønnstillegg. 
  
I andre områder opplever vi at sentrale lavlønnstillegg nulles ut eller spises opp lokalt, enten 
i inneværende eller i senere oppgjør. 
Forslaget ble vedtatt. 
  
Aage S. Bekken foreslo: 
Nytt hovedkrav 
Ansiennitetsstige i KS kortes ned til 8 år. 
Forslaget falt mot 10 stemmer 
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Line Beate Tollefsen foreslo: 
Oppgavedeling 
Forslag om å endre kulepunkt tre i overordnede krav til:  
· Styrke tariffavtalenes bestemmelser for en bedre sammenheng mellom kompetanseheving, 
oppgavedeling og lønnsutvikling 
Forslaget falt mot 7 stemmer 
  
Saken ble deretter enstemmig vedtatt. 
 
Landsstyret - 47/23 Vedtak: 
Prioriterte tariffkrav for hovedtariffoppgjøret 2024 vedtas. 
  
Siste kulepunkt under KS om livsfasepolitikk flyttes opp som hovedkrav, ved enten å stryke 
"kommunal sektor" eller bytte til "alle sektorer". 
  
Nytt hovedpunkt: 
I tariffområder hvor det gis lavlønnstillegg skal dette tildeles utfra den ansattes grunnlønn.  
Lavlønnstillegg skal ikke kunne spises opp i senere oppgjør. 
 
 
48/23 Arbeidsgruppa sitt forslag til ny organisering av medlemmer i Stendi AS og Stendi 
Heimta AS 
 
Sammendrag: 
Denne saken gjelder arbeidsgruppe Stendi sin utredning og anbefaling til ny organisering av 
medlemmene. Vedlagt i saken ligger arbeidsgruppas rapport som et eget dokument.  
  
Forbundsstyrets arbeidsutvalg vedtok (i sak 184/23) å nedsette en politisk arbeidsgruppe for 
å utrede og anbefale en fremtidig organisering av medlemmene i Stendi AS og Stendi Heimta 
AS. Dette initiativet kom som følge av vedtak i Landsstyret i juni 2023, i forbindelse med 
behandling av sluttrapporten i klubbprosjektet.  
Arbeidsgruppa ble ledet av forbundsstyrets arbeidsutvalg v/ nestleder Helene H. Skeibrok, 
og bestod av medlemmer fra fagforeninger, fylkeskretser og kompetansesentre. 
Sekretariatet bestod av Moza Mwilima, Bjørn Svalastog og Arne Løseth fra henholdsvis 
organisasjonsavdelingen og forhandlingsenheten. Arbeidsgruppa har gjennomført tre møter. 
To arbeidsmøter ble gjennomført digitalt og et to-dagers arbeidsmøte ble gjennomført 
fysisk.  
  
Arbeidsgruppas utredning utforsker erfaringene med dagens organisering knyttet til 
arbeidsgiver sin regioninndeling og virkningen på tillitsvalgte i klubben, samhandling mellom 
fagforening og klubb, og kompetansesenter og klubb. Videre har arbeidsgruppa evaluert 
andre måter å organisere medlemmene på, sett opp mot dagens situasjon i selskapene, 
erfarte utfordringer, definerte forutsetninger og rammebetingelser for ivaretakelse av 
medlemmene og tillitsvalgte.  
  
De alternative måtene å organisere medlemmene på som arbeidsgruppa har vurdert og 
diskutert inkluderer dagens organisering, såkalt modell 2, i samsvar med arbeidsgiver sin 
organisering. Et annet alternativ er å samle medlemmene i én fagforening per fylkeskrets, et 
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tredje alternativ er å tilbakeføre medlemmene til lokale fagforeninger slik organiseringen var 
før prosjektstart, og et fjerde alternativ er å samle alle medlemmene i én fagforening i én 
fylkeskrets.  
  
Etter nøye vurdering anbefaler arbeidsgruppa en organisering hvor alle medlemmene samles 
i én fagforening i én fylkeskrets. Dette ble begrunnet med muligheten for bedre oppfølging 
av klubbledere, enklere samhandling og kommunikasjon, og økt styrke i eksempelvis lokale 
forhandlinger. 
Arbeidsgruppa mener at Forbundsstyret bør ta stilling til fremgangsmåte for valg av 
fagforening, samt når organiseringen skal tre i kraft. Arbeidsgruppen oppfordrer også til en 
evaluering av den nye organisering etter en viss periode.  
 
Forslag til vedtak: 
Arbeidsgruppa viser til de fem definerte forutsetningene som har vært retningsgivende for 
vurderingene, og konkluderer med følgende anbefaling: 
  

1. Alle medlemmene i Stendi AS og Stendi Heimta AS samles i én fagforening, i én 
fylkeskrets. 

2. Forbundsstyret velger fremgangsmåte for valg av fagforening, samt når organiseringa 
skal tre i kraft. 

3. Ny organisering bør evalueres etter en periode for å vurdere virkningen. 
  
 
Vedtak som innstilling fra Forbundsstyret - 28.11.2023 - 145/23 
Forbundsstyrets innstilling:  
Arbeidsgruppa viser til de fem definerte forutsetningene som har vært retningsgivende for 
vurderingene, og konkluderer med følgende anbefaling:  
  
Alle medlemmene i Stendi AS og Stendi Heimta AS samles i én fagforening, i én fylkeskrets.  
Forbundsstyret velger fremgangsmåte for valg av fagforening, samt når organiseringa skal 
tre i kraft.  
Ny organisering bør evalueres etter en periode for å vurdere virkningen.  
  
Forelegges landsstyret.  
 
06.12.2023 Landsstyret 
 
Behandling 
Stendi medlemmen fordeles i to fagforeninger, foreslått av Espen Sørensen,   
Foreslår en organisering innenfor Stendi der medlemmen fordeles i to fagforeninger etter 
følgende modell:  
- Trøndelag, Nordland, Troms og Finnmark 
- Møre og Romsdal, vestland og østland 
 
Følgende hadde ordet: 
Helene Harsvik Skeibrok, Brynhild Svendsen, Morten Lindhard, Hege Anette Rovik, Trond 
Helland, Karianne Sten Solheim, Jorunn Helene Mikkelsen, Ørjan Myrmel, Hilde Kristin 
Bernhardsen, Ivar Romundstad, Svend Morten Voldsrud, Trine Posaas Nilsen, Venke Anny 
Nes og Line Beate Tollefsen. 
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Espen Sørensen foreslo: 
Foreslår en organisering innenfor Stendi der medlemmene fordeles i to fagforeninger etter 
følgende modell: 
- Trøndelag, Nordland, Troms og Finnmark 
- Møre og Romsdal, Vestland og Østland 
 
Forbundsstyrets innstilling ble vedtatt mot 19 stemmer som stemte for Espen Sørensens 
forslag. 
 
Landsstyret - 48/23 Vedtak: 
Alle medlemmene i Stendi AS og Stendi Heimta AS samles i én fagforening, i én fylkeskrets. 
Forbundsstyret velger fremgangsmåte for valg av fagforening, samt når organiseringa skal 
tre i kraft. 
Ny organisering bør evalueres etter en periode for å vurdere virkningen. 
 
 
49/23 Digitaliseringsarbeidet i Fagforbundet 
 
Sammendrag: 
Det innledes om digitaliseringsarbeidet i Fagforbundet. 
 
Forslag til vedtak: 
 
06.12.2023 Landsstyret 
 
Behandling 
Avdelingsleder avdeling for digitale tjenester og teknologi, Tommy Due-Løvaas innledet. 
  
Følgende hadde ordet: 
Tommy Due-Løvaas, Odd Haldgeir Larsen, Line Beate Tollefsen, Hilde Therese Bjerke 
Wikeland, Jorunn Helene Mikkelsen, Elsa Benjaminsen og Roy Gyberg. 
 
Landsstyret - 49/23 Vedtak: 
Tatt til orientering. 
 
 
50/23 Eventuelt - landsstyrets møte 6. og 7. desember 2023 
 
Sammendrag: 
Landsstyret er i innkalling til landsstyrets møte 6. og 7. desember 2023 varslet om frist for å 
melde inn saker til eventuelt. Det foreligger en innmeldt sak til eventuelt. 
  

********** 
  
Fra: Ole Roger Berg 
Sendt: 3. november 2023 
Landsstyret må møtes oftere fysisk. 
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To fysiske møter i året er ikke nok til å bygge laget og få et godt fungerende landsstyre. Det 
er mange av oss som synes dette blir for dårlig. De digitale møtene fungerer mye dårligere, 
både i forhold til engasjement og deltakelse. 
Skal man bygge et godt lag så må folk treffes fysisk, både for å diskuter saker og samhandle 
sosialt. Å se hverandre i øya og ikke minst få med hele kroppsspråket er viktig for å få til god 
kommunikasjon og samhandling. Det er helt av gjørende, spesielt i en fagbevegelse. 
Digitale møter kan avholde når det er enkelt saker som det haster litt med å håndtere. 
Vi er enige i at Fagforbundet også skal bidra til et lavere klimautslipp, men det må ikke gå på 
bekostning av organisasjonens evne til å fungere optimalt. Landsstyret er forbundets 
høyeste og viktigste organ mellom landsmøtene. Fagforbundet spiller en viktig rolle i 
samfunnet, og den rollen må vi sørge for opprettholdes også i fremtiden. Det er viktigere 
enn at vi skal spare noen få flyturer i år. Dessuten går det an for flere landsstyremedlemmer 
å reise mere miljøvennlig enn med fly. Det går både tog og ekspressbusser i Norge.  
 
 
06.12.2023 Landsstyret 
 
Behandling 
Innmeldt sak under eventuelt ble realitetsbehandlet i saken om Fagforbundets budsjett 
2024. 
  
Til uttalelse «Fagforbundet krever ny boligpolitikk» og uttalelse «Fagforbundet krever økt 
kjøpekraft for hele laget» 
Følgende hadde ordet: 
Mette Nord 
  
Til uttalelse «Stopp massedrapene på barn og sivile i Gaza!» 
Følgende hadde ordet: 
Helene Harsvik Skeibrok og Svend Morten Voldsrud. 
  
Uttalelsen ble vedtatt mot 7 stemmer for Ole Roger Bergs forslag til uttalelse foreslått under 
debatten etter forbundsleders åpningsinnledning. 
 
Landsstyret - 50/23 Vedtak: 
Det ble vedtatt følgende uttalelser: 

 Fagforbundet krever ny boligpolitikk 
 Fagforbundet krever økt kjøpekraft for hele laget 
 Stopp massedrapene på barn og sivile i Gaza! 

 
 

************  
Landsstyremøtet ble avsluttet med sangen «Ta hverandre i handa og hold». 
 

Thor Ivar Kristiansen 
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Uttalelse fra Fagforbundets landsstyre, 7. desember 2023 

 
 
Fagforbundet krever ny boligpolitikk  
 
Fagforbundets landsstyre er bekymret for utviklinga i boligmarkedet, som rammer både våre 
medlemmer og samfunnet. Storbyene er preget av skyhøye boligpriser, noe som gjør det 
vanskelig for folk med vanlige inntekter å skaffe seg et sted å bo. I distriktskommuner fører lave 
priser på eierboliger, og mangel på utleieboliger, til problemer for folk som ønsker å flytte til eller 
fra kommunene. Fagforbundet mener derfor det er behov for en ny boligpolitikk for vår tid, som 
sikrer alle gode boforhold og utjevner forskjellene i samfunnet.  
 
Mer offentlig innsats i leiesektoren 
Fagforbundet mener at målet om at alle skal kunne eie sin egen bolig bør ligge fast. Samtidig bor 
over en million nordmenn i leid bolig, mange med lav inntekt og dårlige boforhold. Det er 
nødvendig å styrke leietakernes rettigheter og redusere de økonomiske forskjellene mellom de 
som eier og de som leier bolig. Derfor må det offentlige i større grad sørge for at det bygges flere 
utleieboliger og regulere det private leiemarkedet. Staten må også sørge for at det utvikles og 
tilbys flere studentboliger enn i dag. 
 
Fagforbundet mener det bør utredes en konsesjonsordning for profesjonelle utleiere, som gjør at 
det offentlige kan regulere nivået på husleiene med utgangspunkt i takst eller likningsverdi. Det 
bør også vurderes å opprette et statlig utbyggingsselskap som bygger ut utleieboliger der 
markedet ikke sikrer tilstrekkelig tilgang på boliger. 
 
Det er positivt at regjeringa er i ferd med å revidere Husleieloven, noe som må føre til styrking av 
leietakeres rettigheter knyttet til blant annet oppsigelsesvilkår, kontraktslengder og depositum.  
 
Flere og bedre kommunale boliger 
Køene for å få tilgang til kommunale boliger viser at det må kjøpes eller bygges flere boliger, 
samtidig som det er et betydelig behov for vedlikehold av boligene kommunene eier. 
Kommunene kan bygge boliger med gunstigere rentevilkår enn boligutbyggere, noe som taler for 
at kommunene bør eie flere boliger framfor å leie dem. Samtidig må kommunale leietakere få 
mulighet til å kjøpe egen bolig gjennom leie-til-eie- eller dele-eie-ordninger. 
 
Staten bør gjeninnføre tilskuddet til utleieboliger, slik at kommunene får økonomi til å skaffe flere 
familieboliger. Det bør også vurderes om staten kan gi kommuner anledning til å inngå 
utbyggingsavtale om kjøp eller leie av kommunale boliger under markedspris i byer med høye 
boligpriser.  
 
De fleste norske kommuner har en form for markedsbasert husleie for kommunale boliger, som 
ofte justeres med konsumprisindeksen. I ei tid med sterk prisstigning, er Fagforbundet bekymret 
for om leietakerne makter økt husleie. Derfor er det behov for ekstraordinære, midlertidige tiltak. 
 
Kommunene må bidra til at det tilbys flere boliger tilpasset eldre og funksjonshemmede. 
 
Boligmangel i distriktene må løses 
Private utbyggingsselskap er ikke en pådriver for boligbygging eller utleie i distriktskommunene. 
Dette skyldes blant annet at det er mer lønnsomt å bygge fritidsboliger enn boliger i distriktene, 
og at det er mer fortjeneste i å bygge boliger i sentrale strøk. Dette fører til mangel på både 
utleieboliger og selveide boliger i distriktene. I mange kommuner er byggekostnadene høyere 
enn boligverdien, noe som fører til at det kan være vanskelig å få boliglån. Dette rammer både 
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den enkelte og lokalsamfunnet. Noen opplever at det er vanskelig å flytte til en kommune på 
grunn av boligmangel, samtidig som lave boligpriser gjør det økonomiske vanskelig å flytte for 
dem som eier en bolig 
 
Mange distriktskommuner har svært stor verdiskaping, men mangler boliger. Dårlig fungerende 
boligmarked er en sentral årsak til at det er vanskelig for både offentlige og private virksomheter å 
rekruttere ansatte de har behov for.  
 
Kommunen må få en mer aktiv rolle i boligutbyggingen i distriktene. Staten må bedre det 
økonomiske handlingsrommet til kommunene slik at de kan planlegge, tilrettelegge og yte 
tilskudd til bygging av boliger i distriktene. Det bør også utredes om det skal innføres økt 
rentefradrag til husholdninger i distriktskommuner.  
 
Flere boliger i pressområdene 
Mangel på boliger fører til økte priser i byer og sentrale områder. Det er behov for en sterkere 
statlig og regionalt samordnet innsats for boligbygging i pressområder. Samtidig må det settes inn 
tiltak for raskere tomteklargjøring og for å sikre flere varierte boliger. Kommunene må sørge for 
byggeklare tomter til priser som folk med vanlige inntekter har råd til, og styrke kapasiteten i plan- 
og byggesaksbehandlingen i pressområder. Staten bør gi stimuleringstilskudd til kommunene for 
økt boligbygging. 
 
Fagforbundet mener det må utvikles en ny boligpolitikk, der staten og kommunen får et større 
ansvar for at folk med vanlige inntekter får mulighet til å eie eller leie gode boliger.  
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Uttalelse fra Fagforbundets landsstyre, 7. desember 2023 
 

 
Fagforbundet krever økt kjøpekraft for hele laget  
 
Fagforbundet krever at hele laget av arbeidstakere sikres økt kjøpekraft i lønnsoppgjøret, og at 
de som har minst, må få mest. De seinere åra har alle merket de økte prisene, men de med lave 
inntekter er hardest rammet. I hovedoppgjøret i 2024 må hele laget av arbeidsfolk få en rettferdig 
reallønnsøkning.  
 
Fagforbundets har spurt alle våre yrkesaktive medlemmer om hva som skal være våre krav i 
lønnsoppgjøret, og dette har vært drøftet i klubber, fagforeninger og fylkeskretser over hele landet. 
 
De med minst må få mest 
Landsstyret i Fagforbundet mener at en rettferdig lønnsutvikling innebærer at de med lave 
inntekter må komme best ut av lønnsoppgjøret i 2024. Arbeidstakere med lavere inntekter sliter 
mest med dyrtida, ved at de må bruke en større andel av lønna til å dekke de økte kostnadene.  
 
Det er bekymringsfullt at de økonomiske forskjellene i Norge har økt. De aller rikeste har blitt 
rikere, mens stadig flere sliter med å få endene til å møtes. Inntektsforskjellene har økt og 
barnefattigdommen vokser. Behovet for å sikre høye tillegg til de med lavere lønn blir forsterket 
av at det nå er signalisert nok en renteøkning, etter at Norges Bank har økt styringsrenta 13 
ganger de siste åra. Fagforbundet advarer mot å bruke arbeidsløshet som et virkemiddel for å 
dempe prisveksten, framfor å stole på den norske modellens bruk av samordnet lønnsdannelse 
for å motvirke problemene. 
 
De seinere åra har arbeidstakernes andel av verdiskapingen falt drastisk. Lederlønninger har økt 
kraftig, og kapitaleierne har tatt en større del av overskuddet. På få år har lønnsandelen falt i 
gjennomsnitt fra 83 prosent til 78 prosent. Denne utviklinga må snus. 
 
Fagforbundet mener at lønnsutviklinga skal være rettferdig og at arbeid med lik verdi skal lønnes 
likt. Kvinner tjener fremdeles mindre enn menn, og arbeidet for likelønn går for tregt. 
Lønnsforskjellene må utjevnes gjennom likelønnsprofil og uttelling for kompetanse, uavhengig av 
kjønn.  
 
Frontfagsmodellen må bestå 
Fagforbundet støtter den norske frontfagsmodellen, som koordinerer lønnsutviklinga gjennom 
sentrale lønnsforhandlinger, med generelle tillegg og landsdekkende tariffavtaler. 
Frontfagsmodellen har gitt norske arbeidstakere lavere arbeidsløshet og bedre lønnsutvikling enn 
arbeidsfolk i andre land, både i privat og offentlig sektor. Samtidig er konkurranseevnen mot 
andre land ivaretatt.  
 
Fagforbundets landsstyre mener at frontfagsmodellen er kollektiv fornuft som tjener arbeidsgivere 
og arbeidstakere, både i privat og offentlig sektor. Samtidig må modellen også i tida framover 
bidra til mindre lønnsforskjeller i samfunnet. Et system med individuell lønnsdannelse basert på 
markedstankegang, vil gi økt arbeidsløshet, økte forskjeller og føre til at arbeidsfolk må stå med 
lua i hånda igjen. Fagforbundet vil kjempe mot ei slik utvikling. Vi mener at frontfagsmodellen er 
avgjørende for å sikre at hele laget av arbeidstakere får ei god og rettferdig lønnsutvikling over 
tid. 
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Uttalelse fra Fagforbundets landsstyre, 7. desember 2023 

 
 
Stopp massedrapene på barn og sivile i Gaza! 
 
Krigen mellom Israel og Hamas har pågått i over to måneder, med massedrap, massive 
ødeleggelser og enorme lidelser for sivilbefolkninga. Angrepet fra Hamas på Israel 7. oktober 
tok livet av mer enn 1.200 uskyldige mennesker. Nå rammer Israels bombing av Gaza sivile 
kvinner, menn og barn. Hittil er over 16.200 mennesker drept på Gazastripen, av dem er mer 
enn 7.100 barn. FN kaller situasjonen i Gaza «apokalyptisk» og har slått fast at det ikke 
finnes noen trygge områder som de 2,3 millioner innbyggerne kan flykte til. Samtidig mangler 
de mat, vann, medisiner og helsehjelp. 
 
Terrorangrepet fra Hamas var sjokkerende brutalt, men det er i høyeste grad også Israels 
bombing av sivilbefolkninga i Gaza. Israels krigføring viser en total mangel på respekt for at 
hvert liv er like mye verdt, og på prinsippene i krigsretten om proporsjonalitet. Bombingen av 
Gaza er også et klart brudd på humanitærretten.  
 
Det internasjonale samfunnet kan ikke fortsette å se vekk mens dødstallene stiger. Gazas 
befolkning trenger en umiddelbar, permanent våpenhvile og tilgang til nødhjelp. Bombingen 
må slutte, gislene må frigis og blokaden oppheves. Hvert minutt teller for å redde liv. 
 
Israel og Hamas viser ingen vilje til å komme til enighet. Derfor må Norge og andre land 
bidra til å legge press på partene også med andre virkemidler enn med diplomati og 
forhandlinger. FNs sikkerhetsråd må pålegge parter som bryter krigens regler 
våpenembargo. Norske myndigheter må forhindre at våpen produsert av norskeide selskaper 
brukes i krigen i Gaza. 
 
Fagforbundet mener det er positivt at den norske regjeringa har tatt klart avstand fra 
bruddene på folkeretten og stilt tydelige krav om våpenhvile. Vi oppfordrer regjeringa til å ta 
initiativ til gransking av krigsforbrytelser begått under krigen, samt å jobbe for at Israel stilles 
økonomisk ansvarlig for ødeleggelsene i Gaza.  
  
Israelere og palestinere har like stor rett til å leve i fred og sikkerhet. Fagforbundet vil at 
Norge skal jobbe for en tostatsløsning basert på folkeretten. Fagforbundet mener Norge må 
anerkjenne Palestina som en selvstendig stat og aktivt bidra til at en palestinsk stat blir 
opprettet. 
 
Palestinerne har levd i generasjoner med fordrivelse, okkupasjon, anneksjon, blokade og 
apartheid fra Israels side. Nå drepes rundt ett tusen barn hver uke i bomberegnet i Gaza. 
Verdenssamfunnet har en moralsk plikt til å sørge for at bombingen stopper og til å legge 
grunnlaget for en varig fred i Midtøsten. 
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Forbundsleders åpningstale: 
 
Åpningstale landsstyret 
Desember 2023 
Mette Nord 
 
Velkommen. Det er godt å se dere.  
 
I morgen har krigen på Gazastripen holdt på i to måneder. Bortsett fra seks dager med 
våpenhvile og sporadiske grenseåpninger for evakuering, er det få lyspunkter å se.  
Det intense ønske om fred og velstand i Palestina framstår som den største 
gjentagelsesoppgaven i historien. Gang på gang blir det som er bygget opp, revet ned.  
 
Ødeleggelsene og blokaden, den kollektive avstraffelsen av sivilbefolkningen i Gaza, er en 
krigsforbrytelse. Humanitære korridorer er kritisk nødvendig, fordi vann, mat, medisiner og 
diesel er en del av den israelske blokaden. Det er helt ulevelig, og umenneskelig og helt 
uakseptabelt det vi ser i Gaza. 
 
Fagforbundet har kontakt med Norsk Folkehjelp og følger med hvordan det går med de 
ansatte og partnerne vi støtter. De er like mye rammet som resten av befolkningen, og vi 
frykter også for deres liv og helse. Det finnes ingen steder å gjemme seg eller flykte til. 
 
Det palestinske folket trenger vår støtte og vår hjelp. Internasjonal solidaritet er vårt DNA. 
Først skal vi jobbe for fred. Deretter gjenoppbygginga. Et kolossalt arbeid.  
 
Mange flere har fått øynene opp for den urettferdigheten som palestinerne har vært utsatt 
for så altfor lenge. Måtte det skje en varig endring og fordømmelse av det Israel nå holder på 
med. 
 
Nå når det er som mørkest, er det vårt håp. Behovet for en tostatsløsning som gir varig fred 
og sikrer grunnleggende menneskerettigheter for palestinerne er åpenbar. Dette må få en 
viktigere plass på agendaen til verdens ledere. Vi skal være med på å sørge for at 
fagbevegelsen er en pådriver for det. 
 
Når det er sagt; og ikke for å grave seg ned i håpløsheten, men for å huske på at det skjer 
mer i verden:  

• Krigen i Ukraina har vart i 22 måneder.  
• I Øst-Kongo er 27 millioner mennesker truet av en sultkatastrofe som vi ikke 

hører om.  Jeg vil bare minne om at sultkatastrofen i Etiopia på midten av 80-
tallet som sparket i gang Live Aid  (for de av dere som husker det) rammet i 
underkant av åtte millioner mennesker. 

• I Yemen trenger 11 millioner barn humanitær hjelp.  
• Kampen for frihet og kvinners rettigheter i Afghanistan og Iran går ikke i riktig 

retning.  
 
Det er rett og slett nok å ta av. Vi må bidra der vi kan. Vi kan ikke tillate oss å la motløsheten 
vinne.  
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I lys av dette er kanskje ikke høstens valg i Norge så mye å ta på vei for. Men valgresultat var 
helt enkelt elendig. Det er ikke noe vits i å late som noe annet. 
 
Arbeiderpartiets tilbakegang ble ikke fanget opp av de andre rødgrønne partiene. For 
Fagforbundet betyr valgresultatet fire år med kamp mot privatisering. Vi kommer til å måtte 
sloss med nebb og klør for våre medlemmers lønns- og pensjonsvilkår.  
 
Når vi ser hvor mye som står på spill for våre medlemmer, må vi spørre oss hva kan vi gjøre 
for at medlemmene får nødvendig innsikt i at politikk virker, at hverdagen er påvirket av 
politiske vedtak nasjonalt og kommunalt. Jeg tenker vi må se på hva det er som gjør at våre 
medlemmer, tross alle de ressursene vi har satt inn, arbeidsplassbesøkene vi har vært på, 
telefonene vi har tatt - likevel velger å ikke stemme – eller velger å stemme på partier med 
en politikk som går mot deres egne interesser som arbeidstakere.  
 
Hvordan skal vi få med hele laget? Hvordan skal vi verve og mobilisere våre medlemmer? Gi 
dem tyngde, stolthet og selvbevissthet?  
 
Hvem er fagbevegelsen til for? Vi må, på en bedre måte enn vi har klart, vise at vi forstår den 
situasjonen folk er i. Vi må beskrive deres hverdag på en måte som de kjenner seg igjen i. På 
den måten viser vi at vi står skulder ved skulder med vanlig folk – og vi jobber for løsninger 
som gjør livet litt lettere. For hele laget. 
 
Fordi fagbevegelsen og venstresida er en bevegelse for hele laget, må arbeidsfolk ha tillit til 
oss og på politikk. At politikk virker. 
 
Vi må ikke alltid ha alle svarene – men vi må ha noen svar på folks problemer. Det blir ofte 
for mye utredninger og snakk om at det ikke finnes noen kvikk fiks.  
 
Men det er ofte bedre å gjøre noe, enn å vente på at den perfekte løsningen skal utredes 
fram. 
 
Så spørsmålet er: Har vi den kontakten vi trenger med medlemmene. Hører vi hva de sier. 
Og klarer vi å formidle deres bekymringer og opplevelser i hverdagen til våre politiske 
allierte - på en måte som setter våre politiske venner i stand til snakke om og lage politikk 
som våre medlemmer kjenner seg igjen i?  
 
Vi trenger selvtillit og tydelighet på venstresida. Det kjennes ut som vi skamfullt tar ansvar 
for priskrisa og energikrisa. Istedenfor å møte disse krisene som felles utfordringer vi skal 
møte sammen.  
 
Vi må tørre å stå for den politikken vi mener er best for medlemmene våre – og vi må være 
stolte av å høre til på venstresida i norsk politikk.  
 
La meg ta et eksempel – fagforeningsfradraget. Regjeringen har levert på kravet fra LO og 
lovnader i valgkampen. Fagforeningsfradraget ble i løpet av de to første budsjettene til 
regjeringa doblet, og nå følges det opp med prisjustering. Men hvor mange er det egentlig 
som har fått det med seg? Og hvor mange av oss – er det som har brukt tid og krefter på å 
skryte av det. Dette er jo skattelette til vanlig folk – skattelette til de som velger å være med 
i fagbevegelsen.  
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Regjeringen leverer så det holder. Min påstand er at vi må helt tilbake til Brattelis tid for å 
finne en regjering som leverer en så omfordelende skattepolitikk som dagens regjering.  
 
Og regjeringen leverer på mange andre viktige områder: 
 
• Barnehageprisene blir redusert 
• Det innføres gratis kjernetid i SFO  
• Ferger i distriktene blir billiger og noen steder gratis 
• Vi har fått pensjon fra første krone 
• Heltid er blitt innført som regel 
• Regjeringen tar kampen mot innleie og vikarbruk 
• Tannlegeregningen blir kraftig redusert for de yngste voksene 
• Privatiseringen av velferden er stoppet 
 
Ja, jeg kunne fortsatt lenge på denne lista… Og det er min oppfordring til oss alle – la oss 
minne hverandre på alt det bra regjeringen – og venstresiden (det er jo noen som 
samarbeider om statsbudsjettene) - leverer – for våre medlemmer. 
 
For hva er alternativet? Høyres alternative budsjett? Phu…..[ 
 
Det ville ikke blitt lavere makspris i barnehagene, for å si det sånn.  
Dessuten ville de: 
• Kutta feriepenger for arbeidsledige 
• Gitt skattekutt på 10 mrd., men redusert fagforeningsfradraget 
• Kutta 1 mrd. i bistand 
• Fjerna gratis ferger 
• Gjeninnført ostehøvelen som budsjettprinsipp (ABE-kuttene) 
• Gjort det dyrere for unge voksne å gå til tannlegen 
• Kutta penger til tillitsreformarbeid 
• gjeninført karensperiode på arbeidsavklaringspenger.  
 
Dette er ikke noe politikk for hele laget. Det eneste Høyre trenger hele laget til, er at vi skal 
være et spleiselag for at kompisene deres skal betale mindre i skatt. 
 
Vi er hele laget. Vi verver fordi vi vet at vi står sterkere sammen enn hver for oss. Det 
handler om styrken vi har for å ta vare på medlemmenes interesser. Forrige uke satt vi i gang 
en ekstraordinær vervekampanje i sykehusene. Fagforbundets medlemstall i Spekter Helse 
har hatt en svak vekst de siste årene, men samtidig har andre forbund og 
hovedsammenslutninger hatt en større økning i medlemstall. Det betyr at LO Stats andel av 
de organiserte arbeidstakerne i Spekter Helse går nedover, fra 30 prosent i 2006 til 21 
prosent i 2022. 
 
Det påvirker vår posisjon i sykehusene. For å sikre tariffmakt og styrerepresentasjon har vi 
derfor et mål om å øke medlemstallet med 550 innen nyttår. 
 
Både administrativt ansatte og oss i politisk ledelse deltar nå på lokale arrangementer. 
Fagforeninger med medlemmer i sykehus har fått klar beskjed om å prioritere 
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verveaktiviteter fram mot jul. Den prioriteringa må dere ta med dere hjem og bidra til at 
foreningene deres følger opp.  
 
Informasjonsavdelingen har produsert løpesedler, og har satt i gang med annonsering både 
nasjonalt og rettet mot geografiske områder rundt sykehusene. Trenger dere noe eller har 
gode ideer – ikke nøl med å ta kontakt!  
Dette må vi bare få til.  
 
Det handler ikke bare om styreplasser i helseforetakene. Det handler også om tyngde i 
tariffoppgjørene. UNIO og Utdanningsforbundet kommer til å fortsette å utfordre 
frontfagsmodellen.  
 
De vil fragmentere lønnsmassen slik at de høyest lønnede alltid får mest ut av et 
lønnsoppgjør. Da kan de bli umulig å løfte grupper som faller akterut, eller de lavest lønnede 
kan bli hektet helt av lønnsutviklingen. Fordi en liter melk og et brød koster det samme, om 
man tjener minst, eller mest. 
 
Så må jeg si at jeg er veldig fornøyd med at vi har begynt å jobbe annerledes med 
tariffkravene våre. Jeg spurte tidligere om hvordan vi kan gi medlemmene våre tyngde og 
viktighet – en måte er å åpne og demokratisere måten vi jobber fram tariffkrav på.  
 
For vi må aldri glemme at det viktigste målet vårt – gullstandarden for hvordan vi jobber 
eller organiserer oss er om vi klarer å gjøre jobben for medlemmene våre.  
 
Noen av dere har hatt noen arbeidskrevende runder med både sammenslåing og på 
oppsplitting. 
 
Spøk til side – det viktigste er at vi organiserer oss sånn at vi kan gjøre jobben mest mulig 
effektivt og på en best mulig måte for medlemmene våre. Sammenslåing og oppsplitting er 
utfordrende – ikke minst fordi det tar energi og fokus vekk fra det som er den viktigste 
jobben vi gjør.  
 
Jeg mener at valgkampen viser at vi trenger å få opp kvaliteten og frekvensen på 
medlemskontakt og verving. Og nå skal vi vedta et budsjett der vi bruker mindre penger. Det 
er fordi det skal koste mindre å være medlemmer i Fagforbundet. Men det betyr jo at vi skal 
bruke mindre penger på å få til mer medlemskontakt.  
 
I fare for å høres ut som en konsulent – vi må jobbe smartere folkens.  
 
Men den jobben gleder jeg meg til å gjøre sammen med dere.  
 
Takk for meg. 
 
 
 


